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 خلاصة البحث
 
 

الأحاديث المراسيل الواردة في مصنف عبد الرزاق والتثبت منها  يهدف هذا البحث إلى دراسة
عبر جمعها من كتاب العقيقة، والاعتكاف، والمناسك، ودراستها سندا ومتنا، وإعطاء ترجمة 

المرسل بالحديث المرسل أو بالموصول أو بالشواهد،  مختصرة لرواتها، ومن ثم تخريج الحديث
بداية الأمر لكون الحديث المرسل ضعيفا أصلا، ثم والحكم على سند الحديث بالضعف في 

ترقيته إلى الحسن لغيره إن وجد حديث مرسل أو موصول أو شواهد تقويه وترفعه. إن أهمية 
المكانة العظيمة التي تحتلها السنة النبوية في نفس المسلم وحياته، وعليه هذا البحث تكمن في 

الرزاق، حيث لم تذكر درجة الأحاديث  جاءت هذه الدراسة للنظر في مراسيل مصنف عبد
فهي بحاجة إلى دراسة أسانيدها، هذا فضلا عن رفعة فيه سواء أكانت مقبولة أم مردودة، 

مكانة الإمام عبد الرزاق وعلو إسناد مصنفه، إذ يعد هذا الكتاب مرجعا مهما لكثير من 
هجين نستها هذه على مالفقهاء يبنون عليه الأحكام الشرعية. لقد اعتمدت الباحثة في درا

المنهج الاستقرائي والمنهج التحليلي، حيث تم استخدام المنهج الإستقرائي عبر اثنين هما 
البحث في المعلومات المتعلقة بمصنف عبد الرزاق وقضية الحديث المرسل، أما المنهج التحليلي 

عن الحديث المرسل،  فقد تمت الاستعانة به في ترجيح أقوال المحدثين والعلماء وتحليل آرائهم
وكذلك في التحري عن الحديث المرسل عبر منهج التخريج. فمن نتائج البحث، التي قاد إليها 
هذا التحليل أن الغالبية العظمى من المراسيل الواردة في مصنف عبد الرزاق من كتاب 

 العقيقة، والاعتكاف، والمناسك ترقى إلى درجة الحسن لغيره لمبرر من المبررات. 
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ABSTRACT 
 
 
 

The aim of this research is to ascertain and study the Marāsīl in Musannaf ‘Abd al-
Razzāq, by collecting the mursal hadith from the book of al-a’qīqah, al-i’tikāf, and 
Rituals (al-Manāsik), that deal with the study of the texts (matan) and ascription 
(chain of narration/sanad). The narrators are concisely introduced, and the method of 
takhrij is applied in search of the mursal as mursal itself. Later the study finds the 
same matan in the mursal narrated by the tābiīn as statements and opinions. Finally, 
the narrators from among the companions who were not mentioned in the riwāyah by 
the tābiīn are also identified. The level and status of hadīth mursal can also be 
determined whether it remained  da’īf (weak), or upgraded to hasan li ghairihi with 
the finding of additional shawāhīd (other companions who narrated the same hadith). 
The essentials of this research are based on the vitality of the hadith’s roles in 
mankind in which an inquiry towards several hadiths like hadith mursal is necessary. 
This is because these hadiths in Musannaf ‘Abd al-Razzāq are unidentified in their 
level; either it is accepted or rejected. Moreover, this research also focuses in 
elevating the status of ‘Abd al-Razzāq as well as the ascription (chain of 
narration/sanad) of his book as the topics are related to Islamic laws and 
jurisprudence. Furthermore, the inductive method with critical analysis had been used 
in accomplishing this research. The former method was used in accumulating the 
materials regarding Musannaf ‘Abd al-Razzāq and hadith mursal, whereas, the second 
methodology was applied in illuminating and analyzing the opinions of Muhaddithīn 
as well as Ulama’ related to hadith mursal and its hukm, and also in investigating the 
marāsīl   through the method of takhrīj. As a result, this study discovers that most of 
the  hadith mursal  in Musannaf ‘Abd al-Razzāq in the book of al-‘aqīqah, al-i’tikāf 
and Rituals (al-Manāsik) are entitled to be upgraded due to their justifications.  
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الأحاديث المرسلة الواردة في مصنف عبد الرزاق من كتاب العقيقة، والاعتكاف، 

 (جمعا وتخريجا) والمناسك

 

ق التأليف ) لها جميع حقو IIUMأن الجامعة الإسلامية العالميّة بماليز� ( –هنا  –أقر 
لهذا العمل، من الآن فصاعدا. ولا يجوز استنساخ هذا العمل أو استخدامه في أي  والنشر

وسيلة كانت؛ إلكترونيّة أو آلية أو تصويريةّ أو تسجيليّة أو غير ذلك دون  شكل أو بأي
   الإسلاميّة العالميّة بماليز�. إذن مسبق من الجامعة
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